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گروه اقتصــادی - وزیر صمت 
خطاب به فعالان صنعت فرش گفت: 
اســتفاده از نیروی ارزان در این صنعت 
موجب شــده کارگاه هــای فرش در 
افغانستان و پاکســتان دائر شود که در 
نتیجه امروز شــرایط نامناسبی را ایجاد 
کرده اســت. آمار های گمرک از افت 
صــادرات فرش طی ســال های اخیر 
حکایت دارد، تا جایی که در شش ماهه 
نخســت ســال جاری، هیچ فرشی در 
ســبد صادراتی ایران به کشــور هایی 
نظیر آمریکا جای نداشــته است. فرش 
از جمله کالا های صادراتی در سال های 
گذشــته بوده که ارزآوری مؤثری نیز 
به همراه داشــت، اما به مرور شاهد آب 
رفتــن فرش ایرانی از ســبد صادراتی 

تجار کشــورمان هستیم. روندی که از 
یک ســو با بیکاری بافندگان و از طرف 
دیگر بــا افــت ارزآوری برای چرخه 
تجــارت خارجی مواجه بوده اســت. 
در این شــرایط، فعالان صنعت فرش 
از سیاســت های ارزی بانــک مرکزی 
و مشــکلات روند تعهدات ارزی در 
صادرات فــرش گلایه مندنــد و این 
موضــوع را دلیل مهم بر افت صادرات 
فــرش می دانند.  انتقــادی که حالا در 
حضور وزیر صمت نیز مطرح شــده و 
اتابک نســبت به این موضوع واکنش 

نشان داده است.
وزیر صمت در نشست اخیر خود 
با فعالان اقتصادی گفت: مشــکلات 
مرتبط با صادرات فرش، صرفاً به دولت 
برنمی گردد. زیرا بخشــی از مشکلات 
به این دلیل اســت که بــه دنبال کارگر 
ارزان قیمت در افغانســتان رفتید و در 
نتیجه خیلی از کارگاه های فرش به این 
کشــور رفته و الان وقتی بررسی کنیم، 
بخشــی از فرشــی که به اروپا صادر 
می شود، از طریق افغانستان و پاکستان 
صادر شــده اســت؛ بنابرایــن میزان 

صادرات فرش، همان میزانی است که 
از افغانستان و پاکستان صادر شده است. 
اتابک یــادآور شــد: دو عارضه 
دراین خصوص مطرح اســت. افزوده 
شــدن فرش به لیست تحریم هاست و 
عارضه دیگر این است که وقتی درآمد 
بافنده هــای ایرانی پاییــن آمده، برای 
صرفه جویی به سراغ کشور های ارزان تر 
رفتند.  وی افزود: الان نیمی از سازمانی 
که متولی فرش است، در داخل وزارت 
صمت و نیمه دیگر در میراث اســت. 
بایــد یک ســازمان یکپارچه به وجود 

بیاوریــم و برای صادرات فرش کمک 
کنیــم. اما همه اعداد در خصوص افت 
صادرات، به سیاست غلط برنمی گردد، 
زیرا به اتفاقاتی مربوط می شــود که در 

داخل تولیدکنندگان افتاده است.
صحبت های وزیر صمت دولت 
چهاردهم در خصوص کاهش درآمد 
بافنــده ها و در نهایت رفتن به ســراغ 
کشــورهای ارزان قیمت همسایه، در 
شــرایطی است که به نظر می رسد این 
اتفاق به دلیل سیاســت های اقتصادی 
دولــت هــا و در حقیقت یک انتخاب 

اجباری پیش پای فعالان صنعت فرش 
بوده است و بهتر است تا محمد اتابک 
به دنبال راهکاری برای افزایش درآمد 
فعالان صنعت فرش باشد تا اینکه آن ها 

را متهم کند.

گروه اقتصادی - به گفته فعالان 
عرصه اقتصاد دیجیتال رفع فیلترینگ 
دستاوردهایی از قبیل توسعه کسب و 
کارهــا در فضای مجازی و خارج از 
آن، افزایش سرمایه گذاری در اقتصاد 
دیجیتال و کاهــش محدودیت ها و 
اختلالات اینترنتــی را برای فعالان 

اقتصادی در پی دارد.
رفــع فیلترینــگ از وعده های 
صریــح دولــت چهاردهــم پیش 
از پیــروزی در انتخابــات بــوده و 
رئیــس جمهور و وزیــر ارتباطات 
پــس از گذشــت حــدود دو ماه از 
تشــکیل دولت همچنــان بر تحقق 
آن تاکید دارند. بر همین اســاس در 
گفت وگو بــا دو تن از فعالان حوزه 
اقتصاد دیجیتال درباره دستاوردهای 
اقتصادی حاصل از عملیاتی شــدن 
این وعده گفت وگویی انجام شــده 

است.

حمیدرضا واشــقانی  فراهانی، 
نایب رئیس کمیســیون فــاوا اتاق 
بازرگانــی ایران در ایــن باره گفت: 
واضح اســت امروز اینترنت در کنار 
همــه کارکردهایی که دارد تبدیل به 
فضایــی برای ایجاد انواع کســب و 
کار و درآمدزایــی شــده و فضاهای 
فیلترشــده در این بستر هم مشمول 
این قاعده می شــوند بــا این تفاوت 
که فیلترینگ دسترســی به کالاها و 
خدماتی که کســب وکارهای فعال 
در فضاهای فیلترشده ارائه می دهند 
را ســخت تر و گران تر کرده بنابراین 
نبود فیلترشکن برابر است با تسهیل 
دسترسی به کالاها و خدمات یادشده، 
اتفاقــی که در ادامه به گرم تر شــدن 

بازار این کسب و کارها می انجامد.
وی افزود: استفاده از فیلترشکن 
ســازوکار خود را می طلبد و قشری 
از جامعه به هــر دلیلی امکان تطابق 

با این ســازوکار را ندارند در نتیجه 
عطــای معامله در فضــای آنلاین را 
به لقای آن می بخشــند، ضمن اینکه 
توجه داشــته باشــید فعالیت شمار 
بــالای کاربران فضــای مجازی در 
پلتفرم های فیلترشــده بستر مناسبی 
بــرای معرفی خدمات و محصولات 
کســب و کارهایی است که حضور 
فیزیکی در بــازار دارند و بر جذب 
مشــتری تلاش می کننــد. در چنین 
شرایطی اگر فیلترینگ شدت امروز 
را نداشــته باشد، این کسب و کارها 

مجال بیشتری برای توسعه دارند.
واشقانی تصریح کرد: واقعیت 
این اســت که امروز کمتر کســب و 
کاری اســت که نیاز به معرفی خود 
در فضای مجازی نداشــته باشد و در 
همین حال تنها با انتشــار محتوا در 
فضای فیلترنشده نمی تواند مخاطب 
مطلوب را جذب کند و از این بســتر 

آنچنان که باید برای جذب مشــتری 
بهره برد و در واقع همین گستردگی 
کارایی پلفترم های فیلترشده است که 
بازار فروش فیلترشکن را این چنین 
داغ کرده بدون اینکه هیچ نظارتی بر 
کم و کیف عرضه آنها وجود داشــته 

باشد.
جذابیــت  از  فیلترینــگ 
دراقتصــاد  ســرمایه گذاری 

دیجیتال می کاهد
حسین اســلامی، رئیس پیشین 
هیــات مدیره ســازمان نظام صنفی 
رایانه ای اســتان تهــران در این باره 
توضیح داد: آنچــه که مطالبه فعالان 
اقتصاد دیجیتال است هیچ ارتباطی با 
انتشار محتوای غیراخلاقی و متضاد 

با امنیت ملی ندارد. 
اگــر کســب وکارها خواهان 
کاهش شــدت فیلترینگ هستند به 
این دلیل اســت که سه چهارم جامعه 

از فیلترشکن استفاده می کنند و کسب 
و کارها در دورنمایی که برای کسب 
و کار خــود ترســیم کرده اند نیاز به 
پلتفرم های فیلترشــده را احســاس 
می کننــد بنابرایــن با ایــن بازدهی 
در صورتــی که رفــع فیلترینگ در 
دولت چهاردهم محقق شود سرمایه 
اجتماعی چشمگیری را برای دولت 
به ویژه از ســوی سرمایه گذاران در 
 عرصــه اقتصاد دیجیتــال به همراه 

می آورد.
وی رفــع فیلترینگ را ســبب 
ترغیب ســرمایه گذاری در کسب و 
کارهای دیجیتال دانســت و گفت: 
ایــن اتفاق بــه شــکوفایی اقتصاد 
دیجیتال کشــور می انجامــد زیرا با 
رفــع فیلترینگ ایــن حقیقت برای 
ســرمایه داران ثابــت می شــود که 
سیاســت دولت بر توسعه این حوزه 
قرار دارد ضمن اینکه کسب و کارهای 

فعال در بســتر اقتصاد دیجیتال این 
پتانسیل را دارند که بخشی از سرمایه 
جــاری در کشــور را به خود جذب 
کننــد اما اکنون فیلترینگ از جذابیت 
ســرمایه گذاری در این بستر کاسته 
اســت و اگــر از شــدت فیلترینگ 
کاسته شود ســرمایه گذارانی هستند 
کــه حاضرند ایــن بســتر را برای 
 ایجاد اشــتغال و درآمدزایی انتخاب 

کنند.
اسلامی خاطرنشان کرد: فعالان 
اقتصادی امروز کســب و کار خود 
را در کشــمکش با محدودیت ها و 
اختــلالات اینترنتی پیش می برند به 
طور مثال نصب فیلترشــکن امکان 
ورود به برخی پلتفرم های داخلی از 
جمله سامانه های بانکی و شماری از 
ســامانه های شرکتی را از بین می برد 
و این شــرایط رونــد اجرای امور را 

سخت می کند.

گروه اقتصادی - ســخنگوی ســتاد برنامه و بودجه از 
انتقال منابــع یارانه ها به بودجه عمومی در لایحه ۱۴۰۴ خبر 
داد و اعلام کرد این اقدام با هدف ثبات پرداخت ها و شفافیت 
بیشــتر صورت گرفته است. سخنگوی ستاد سازمان برنامه و 
بودجه از انتقال منابع هدفمندی یارانه ها به بودجه عمومی خبر 
داد و اعلام کرد که این تغییرات با هدف ایجاد ثبات و شفافیت 
بیشتر در پرداخت یارانه ها در بودجه ۱۴۰۴ انجام شده است.

او تأکیــد کرد که مبلغ یارانه های نقدی در ســال آینده 
تغییری نخواهد کرد، اما شناسایی مجدد یارانه بگیران ممکن 

است ضروری باشد.
 مژگان خانلو، سخنگوی ستاد بودجه، در نشست خبری 

گفت که منابع و مصارف هدفمندی یارانه ها به بودجه عمومی 
منتقل شــده تا از بی ثباتی در منابع مالی جلوگیری شــود و 
پرداخــت یارانه ها به موقع انجام شــود. او افزود که این اقدام 
بــا هدف کاهش عدم اطمینــان از تأمین منابع لازم و تضمین 
پرداخت ها در زمان های اعلام شــده صورت گرفته اســت. 
خانلو تصریح کرد که مبلغ یارانه های نقدی در سال آینده ثابت 

می ماند و تغییری در آن اعمال نخواهد شد.
 با این حال، بر اســاس قانون برنامه هفتم، ممکن است 
بازبینی و شناســایی مجدد یارانه بگیران توسط وزارت تعاون 
انجام شود. این فرآیند شــامل آزمون های وسع و معیارهای 
دیگــر خواهد بــود و در صورت حذف برخــی افراد، منابع 

آزادشده به سایر یارانه بگیران واجد شرایط تخصیص می یابد. 
سخنگوی ســتاد بودجه ویژگی های اصلی بودجه ۱۴۰۴ را 
به موقع بودن، شــفافیت و یکپارچگی دانست و گفت که در 
بودجه های گذشته مشکلاتی به دلیل عدم انسجام در مدیریت 
اجرایی ایجاد شده بود. او تاکید کرد که این مسائل در بودجه 
جدید رفع شده است و از روز شنبه کمیسیون تلفیق کار خود 
را آغاز کرده است. همچنین، رئیس جمهور قرار است فردا در 

مجلس درباره جزئیات این بودجه صحبت کند.
مژگان خانلو؛ به رشد ۲۰ درصدی مستمری کمیته امداد 
و بهزیســتی در ســال آینده اشاره کرد و گفت که این افزایش 
برای حمایت از اقشــار آســیب پذیر و بهبود معیشت آنها در 

نظر گرفته شــده اســت اما با این حال هنوز سوالاتی درباره 
کافــی بودن این افزایش و تاثیر آن بر معیشــت خانواده های 
تحت پوشش وجود دارد. با توجه به ظرفیت های قانونی برنامه 
هفتم، شناسایی مجدد یارانه بگیران ممکن است لازم باشد. این 
بازبینی به منظور اطمینان از توزیع درست منابع و حمایت از 
افرادی که واقعاً نیازمند هستند، انجام می شود. هرگونه تغییر 
در لیست یارانه بگیران با هدف بهبود کارآمدی در تخصیص 
یارانه ها و بازپرداخت به افراد مستحق صورت خواهد گرفت. 
به نظر می رسد که این تغییرات نشان دهنده گام های مؤثری از 
ســوی دولت برای اصلاح ساختار بودجه و افزایش شفافیت 

در نظام یارانه ای کشور است.

چرایی افت ارزآوری صادرات فرش از زبان وزیر صمت؛

خودتان به دنبال کارگر افغان رفتید، گردن دولت نیندازید

فعالان عرصه اقتصاد دیجیتال:

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصادی - رئیس جمهور 
با حضور در مجلس شــورای اسلامی 
ضمن تشــکر از همدلــی و همراهی 
نماینــدگان، از کلیــات لایحه بودجه 

۱۴۰۴ کل کشور دفاع کرد.
 مسعود پزشکیان در جلسه علنی 
مجلس شــورای اســلامی، در دفاع از 
کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۴ کل کشور، 
با ابراز خوشــحالی از حضور مجدد در 
مجلس از همراهی و همدلی نمایندگان 
که در هفته گدشته در کمیسیون تلفیق 
کلیــات بودجه را بررســی و تصویب 
کردند گفت: از نظر فکری و چارچوب 
بــرای ارائه بودجه ۴ اصــل را در نظر 
داشتیم؛ ســاختار، توجه به ثبات، رشد 

اقتصادی و عدالت.
 بودجه ارائه شــده شفاف 

است
 وی با اشــاره به این که »با اساتید 
دانشــگاه و کمیســیون اقتصــادی و 
نخبگان مشورت و سعی شده است تا با 
همفکری و نگاه مشترک بودجه تدوین 
و به مجلس ارائه شــود«، ادامه داد: در 
خصوص ســاختار مــا در اولین زمان 
ممکن قانونی علی رغم تمام مشکلات 

بودجه را تقدیم کردیم.
 پیــش از این معمولا بودجه دو یا 
ســه ماه بعد زمان قانونی مقرر می آمد 

ولی ما ســعی کردیم بودجه را در زمان 
تعیین شده ارائه دهیم. بودجه ارائه شده 

شفاف است. ما قبلا یک بودجه داشتیم 
که حساب و کتاب نمیشد و یک بودجه 

ای که حساب و کتاب میشد اما بودجه 
ارائه شــده شفاف اســت. به صورت 
شفاف همه پول هایی که در قیمت های 
مختلف هزینه می شد در این بودجه به 

شما ارائه شده است.
 چــاپ اوراق بــرای درآمد 
دولت نیست بلکه برای پرداخت 

بدهی دولت است
وی هم چنین خاطرنشــان کرد: 
آن چه که نوشتیم با قانون برنامه هماهنگ 
هســت. در خصوص ثبات اقتصادی 
تلاش کردیم که بــه بانک ها و بورس 
دقــت کنیم.  معمولا اگر دولت کم پول 
مــی آورد از بانک ها قرص می گرفت. 
ما نه تنهــا از بانک ها قرص نمی گیریم 
بلکه ۲۰۰ هزار میلیارد پول گذاشتیم تا 
بدهی بانک ها را بپردازیم و تلاش کردیم 
ســرمایه بانک ها افزایش یابد.  ســعی 
کردیم تکلیف اضافی بر دوش بانک ها 
نگذاریم. در خصوص بورس نیر ما به 
جای این که اوراق چاپ کنیم بدهی های 
سر رسید و ســود اوراق را به اندازه ای 
کــه باید بدهی دهیم اوراق چاپ کنیم. 
اوراق برای درآمد دولت چاپ نمی شود 
بلکه برای پرداخت بدهی دولت چاپ 

خواهد شد.
 از کسبه و حقوق بگیران تا ۲۴ 

میلیون درآمد مالیات نمی گیریم

رئیس جمهور گفــت: از رهبری 
نیز اجازه گرفتیــم مقداری از ارزی که 
وسط سال تقاضا می کردیم را قبل این 
اتفاقــات به بودجه بیاوریم. در رابطه با 
رشد اقتصادی تلاش کردیم مقررات و 
قوانین را ثبات ببخشیم. مدام مقررات و 
آیین نامه را عوص نکنیم. مالیات بنگاه و 

شرکت های بورسی را تلاش 
کردیــم همــان ۲۰ درصد 
بمانــد و به ۲۵ درصد مطابق 
قانون افزایــش ندادیم.  اگر 
درآمد کســب کردند و آن را 
سرمایه گذاری کردند مالیات 
به آن درآمد تعلق نمی گیرد. 
تلاش کردیم به آن ها کمک 
کنیم. برای کســبه مالیات را 
مانند حقوق بگیران کردیم و 
تا ۲۴ میلیــون درآمد مالیات 
نمی گیریــم.  وی افزود: در 
خصوص عدالت به بانک ها 

کمــک کردیم. به بانک هــا پول دادیم 
تا تسهیلات اشــتغال زایی ارائه دهند. 
امســال در بودجــه ۱۴۰ همت برای 
پرداخت بدهی گندم کاران در نظر گرفته 
شده بود. امسال برای پرداخت مطالبات 
گندم کاران ۲۳۰ همت لازم بود. مجبور 
شدیم از رهبری اجازه گرفتیم و بدهی 
آن ها را دادیم. بــرای پرداخت پاداش 

بازنشستگی مشــکل داشتیم. اما برای 
ســال آینده ۲۵۰ همت برای پرداخت 
مطالبات گندم کاران پیش بینی شــده 
اســت. سعی کردیم منابعی که داریم به 
اهداف مشخصی در اقتصاد بدهیم. وی 
بیان کرد: در خصوص عدالت ســعی 
کردیــم ۲۰ درصد حقــوق را افزایش 

دهیم. اما متوســط افزایش حقوق ۲۸ 
درصد است. کســانی که هزینه بیشتر 
دارند و خانواده بزرگ تری دارند افزایش 
حقوق آنان تا ۴۰ درصد است. مالیات 
از حقــوق ها بالای ۲۴ میلیون اخذ می 
شود. در خصوص نهاده ها و کالاهای 
اساسی و دارو و تجهیزات سعی کردیم 
ارز را داشته باشیم که در دارو و کالاهای 

اساسی مشکل پیدا نکنیم.
 اگر باهم باشــیم می توانیم 

ناترازی را حل کنیم
پزشــکیان خاطر نشان کرد: یک 
فرصــت هایی برای یکســری کارها 
گذاشــتیم که لازمه آن کمک همه شما 
و دانشــگاهیان است. شــما می دانید 
که ناتــرازی در برق و گاز و 
آب داریــم. نیاز به مداخلات 
علمــی و کارشناســی دارد. 
هر اقدامی می خواهیم انجام 
دهیم باید گروهی که ممکن 
اســت از مداخلــه ما صدمه 
ببیند را در نظــر بگیریم. اگر 
باهم باشیم می توانیم ناترازی 
را حل کنیم.  مــا ناترازی در 
بــرق و گاز داریم. همین الان 
گاز برخــی کارخانجات را 
نمی توان تامیــن کرد. ما باید 
این مشــکل را حل کنیم.  وی 
خطاب به نماینــدگان گفت: امیدوارم 
شما با همفکری در چارچوب بودجه  
به ما کمک کنید. در چارچوب برنامه و 
سیاست های کلی رهبری بودجه تدوین 
شده است. قدردان همراهی و همکاری 
شما هستم. امیدوارم دست به دست هم 
دهیم تا بتوانیم مشکلات کشور را حل 

کنیم.

پزشکیان در دفاع از کلیات لایحه بودجه 1404 کل کشور؛

از کسبه و حقوق بگیران 
تا ۲۴ میلیون درآمد، مالیات نمی گیریم

به صورت شفاف همه پول هایی که در قیمت های مختلف هزینه می شد در این بودجه به شما ارائه شده است.

سرپرست مرکز امور بین الملل وزارت راه و شهرسازی تاکید کرد؛

ضرورت بازمهندسی فرایندهای
 مرزی در راستای توسعه ترانزیت و 

تسهیل عبور کالا
گــروه اقتصادی - سرپرســت مرکــز امور بین الملــل وزارت راه و 
شهرســازی گفت: تمرکز بر اصلاح فرایندهای مرزی و بازمهندسی مراحل 
عبور از مرز، در کنار بهبود زیرساخت های فیزیکی مرزها، اهمیت بسیاری 
در توســعه ترانزیت و تسهیل عبور کالا دارد که این امر به صورت جدی در 

دستور کار وزارت راه و شهرسازی قرار دارد.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، »امین ترفع« از رشــد چشمگیر 
ترانزیت کشور در ۶ ماهه نخست سال ۱۴۰۳ خبر داد و افزود: میزان ترانزیت 

در ۶ ماهه نخست سال جاری به ۱۰.۴ میلیون تن رسید.
سرپرســت مرکز امور بین الملل وزارت راه و شهرسازی توضیح داد: 
از ایــن مقدار، ۹.۳ میلیــون تن مربوط به بخش جاده ای و ۱.۱ میلیون تن به 
بخش ریلی اختصاص دارد که این آمار در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 

رشدی ۶۰ درصدی را نشان می دهد.
وی با اشاره به افزایش ترانزیت فرآورده های نفتی و کالاهای غیرنفتی 
در یک سال گذشته، تاکید کرد: ترانزیت کشور در ۶ ماهه نخست سال ۱۴۰۳ 

معادل کل عملکرد ترانزیت در سال ۱۴۰۱ بوده است.
ترفع در ادامه به اهمیت پایانه های مرزی به عنوان درگاه عبور کالاهای 
ترانزیتی اشــاره کرد و افزود: بیش از ۹۰ درصد ترانزیت کشــور از طریق 
جاده ها انجام می شود و پایانه های مرزی به عنوان نقاط عبور کالاها از نقش 

اساسی در این خصوص برخوردارند.
سرپرســت مرکز امور بین الملل وزارت راه و شهرســازی با اشاره به 
این که مســئولیت توسعه ســخت افزاری و ساماندهی این پایانه ها به عهده 
وزارت راه و شهرســازی اســت، تاکید کرد: تمرکز بر اصلاح فرایندهای 
مرزی و بازمهندســی مراحل عبور از مرز در کنار بهبود زیرســاخت های 
فیزیکی مرزها اهمیت بســیاری در توسعه ترانزیت و تسهیل عبور و مرور 
 کالا دارد که این امر به صورت جدی در دستور کار وزارت راه و شهرسازی 

قرار دارد.
وی ادامــه داد: به منظــور تســهیل فرایندهــا، ایجــاد هماهنگــی با 
کشــورهای مقابل و تســهیلات مشــترک مانند تبادل الکترونیک اســناد 
 حمل ونقــل و مشــخصات کامیون ها و همچنین اســناد گمرکی ضروری 

است.
ترفع اضافه کرد: در بخش ریلی نیز با تبادل الکترونیک اســناد، امکان 
عبور بدون توقف و با کمترین تأاخیر فراهم می شود که سرعت عبور کالاها 

را افزایش می دهد.
وی همچنین به سیاست مرکز بین الملل وزارت راه و شهرسازی برای 
ایجاد هماهنگی با کشورهای همسایه اشاره کرد و گفت: این مرکز در قالب 
کمیته های همکاری مشــترک با کشورهای همسایه و منطقه، موضوع تبادل 
الکترونیک اسناد حمل ونقلی و گمرکی را با هدف افزایش حجم ترانزیت به 
صورت روان و بدون توقف دنبال می کند تا موانع موجود به حداقل رسیده 

و سرعت عبور و مرور کالاها در مرز افزایش یابد.
ترفــع در پایــان تاکید کرد: برای رفع مشــکلات فرایندی و توســعه 
زیرســاخت های مرزی، وزارت راه و شهرســازی به عنــوان مدیر واحد 
پایانه هــای مرزی، بــا بهره گیــری از ابزارهای موجود، با تــوان کامل از 
طریق اصلاح ســاختار فیزیکی و ســاختار فرایندی، هماهنگی لازم را بین 
دســتگاه های مرزی ایجاد می کند و لازم اســت تا ارتباطات ساختاری میان 
نهادهای مســتقر در مرزها را به ســمت الکترونیکی شدن هدایت کنیم. این 
اقــدام، هماهنگی های مرزی را به حداکثر می رســاند و موانع موجود را به 

میزان قابل توجهی برطرف می کند.

گروه اقتصادی  - معاون دفتر ترانزیت  
و حمل و نقل بین المللی سازمان راهداری و 
حمل و نقل جاده ای گفت: از سوی دیگر، 
هم ازبکستان هم ایران تقاضا برای راه اندازی 
خط زمینی مسافری را دارند اما ترکمنستان 
هنوز نســبت به بازگشــایی مسیرها اقدام 
نکرده  است. بنابراین عملا امکان راه اندازی 
مســیر بخارا هم وجود ندارد و در صورت 
موافقت ترکمنســتان مسیر زمینی تهران- 

بخارا راه اندازی خواهد شد.
حمید محمــدی فاز،  معــاون دفتر 
ترانزیت و حمل و نقل بین المللی سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای با تشــریح 
آمار مســافران مرزی کشور اظهار داشت: 
در آمار تردد مســافران از مرزهای کشــور 
از اصطلاح مســافر پیاده استفاده می شود و 
۲۰ میلیــون و ۱۰۳ هزار نفر در 7 ماه ابتدای 

امسال از مرزهای کشورمان تردد داشتند.
وی ادامه داد: ســه شیوه عبور و مرور 

در تهیه این آمار مورد بررسی قرار می گیرد. 
گروه اول مسافرانی هستند که با  خودروی 
شــخصی به منطقــه مرزی می رســد و 
خودروی خود را پارک و به صورت پباده از 
مرز عبور می کند. گروه دیگر افرادی هستند 
که خود را با وسایل حمل و نقل عمومی به 
نزدیک ترین شهر مرزی می رسانند و پیاده 
از مرز عبور می کند اما دســته سوم با حمل 
یکسره و به صورت مستقیم از مبدا تا مقصد 

از مرز عبور می کنند.
 معاون دفتــر ترانزیت و حمل و نقل 
بین المللی سازمان راهداری و حمل و نقل 
جــاده ای تاکید کرد:  تردد مرزی ۲۰ میلیون 
و ۱۰۳ هزار نفری مشــمول این سه گروه 
می شود که این عدد نسبت به سال گذشته 

۱۸ درصد افزایش پیدا کرده است.
وی با اشاره به پرترددترین مسیرهای 
مــرزی گفت: پرترددترین مــرز در 7 ماه 
گذشته به دلیل ســفرهای عتبات عالیات 
مرز مهران بوده، پس از مرز مهران، مرزهای 
رازی )مرز مشــترک ایران- ترکیه( و مرز 
دوغارون )مرز مشترک ایران- افغاستان( از 
مرزهای پرتردد کشور محسوب می شوند.

محمدی فــاز ادامــه داد:  باید توجه 
داشــت که ترددها در مرز ایران و عراق دو 
طرفه است و در مهر ماه خروجی ایرانی ها 
از مرز مهران ۱۰۶ هزار نفر بوده و خروجی 
اتباع خارجی ۶۵ هزار نفر بوده اســت و در 
مرز مهران و شــلمچه دو ملیت با هم تردد 
دارنــد و تردد اتباع عراقی از این مســیر به 

ایران برای ســفر به دو شــهر زیارتی قم و 
مشــهد قابل توجه است. اما دو خط مرزی 
ترکیه و افغانستان عمدتا یک طرفه و از مرز 
افغانســتان معمولا اغلب اتباع افغان وارد 
کشور می شــود و در مرز ترکیه هم عمدتا 

ایرانی ها به ترکیه می روند.
 معاون دفتــر ترانزیت و حمل و نقل 
بین المللی سازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای درباره برقراری خطوط یکســره 
و مســتقیم جاده ای به کشــورهای مرزی 
گفت:  خط مســتقیم جــاده ای از ایران به 
اســتانبول، آنکارا، اســپارتا )برای مقصد 
آنتالیا( و ترابزون برقرار اســت. همچنین 
خط مستقیم جاده ای به ایروان ارمنستان و 
گرجستان،  خط مستقیم جاده ای به مقاصد 

عراق با اتوبوس های عراقی و ایرانی برقرار 
است. در شرق کشور هم حمل یکسره بین 
شــهرهای ایران و قندهار، کابل، هرات در 
حال انجام اســت. خط مستقیم یکسره به 
ســلیمانه و اربیل اقلیم فعال است. جدیدا 
خط مســتقیم اهواز- بصره هم راه اندازی 
شده است. خط مستقیم جاده ای با پاکستان 
هم راه اندازی شده که بخشی از این تقاضا 
به مسافران ترانزیت اختصاص پیدا می کند 
که مسافران پاکستانی از مسیر ایران به عراق 

سفر می کنند.
وی افزود:  ســال های گذشــته خط 
مستقیم جاده ای با کور آذربایجان هم برقرار 
شــد که پس از شیوع کرونا آذربایجان این 
امکان را با تمام کشورها لغو کرد و مسافران 

از تمام کشــورها تنها از طریق مسیر هوایی 
امکان سفر به اذربایجان را دارند.   

محمــدی فــاز تاکید کــرد:  در حال 
پیگیری هســتیم که خط یکســره تهران- 
عشــق آباد و همچنین بخارا و سمرقند را 
هم راه اندازی کنیم. خط عشق آباد یکی از 
خطوط محبوب در ایــران بود که در حال 
پیگیری برای احیای این خط هســتیم. از 
ســوی دیگر هم ازبکستان هم ایران تقاضا 
برای راه اندازی خط زمینی مسافری را دارند 
اما ترکمنســتان هنوز نسبت به بازگشایی 
مسیرها اقدام نکرده اســت بنابراین عملا 
امکان راه اندازی مســیر بخــارا هم وجود 
ندارد و در صورت موافقت ترکمنســتان 
مســیر زمینی تهران- بخارا هم راه اندازی 

خواهد شد.
وی دربــاره افزایــش ۱۸ درصدی 
سفرهای زمینی مرزی اظهار داشت:  درباره 
مرزهایی مانند وان این گونه است که وقتی 
هزینه های سفر افزایش پیدا می کندد و مردم 
توان سفر به ســایر مقاصد ترکیه از جمله 
اســتانبول را ندارند به طــور زمینی به وان 
ســفر می کنند. البته در این مدت زمانی که 
با لغو پروازها مواجه بودیم سریعا نسبت به 
راه اندازی سرویس های دربستی به مقاصد 
خارجی اقــدام کردیم و تنها در مهرماه در 
مرزهای ترکیه )بازرگان( ۴۳ هزار ایرانی از 
مرزها خارج و ۴۶ هزار ایرانی از این مرزها 

وارد شدند.
این مقام مسئول گفت: حمل یکسره 
مسافران از مرزها در 7 ماه سال گذشته یک 
میلیون و ۸۰ هزار نفر بوده است  که این عدد 
در مدت مشابه در سال جاری به یک میلیون 

و ۳۴۰ هزار نفر رسیده است.

معاون دفتر ترانزیت و حمل و نقل بین المللی سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای خبر داد:

افزایش سفرهای خارجی ایرانی ها از طریق زمینی

 ســعی کردیم تکلیــف اضافی بر دوش 
بانک هــا نگذاریــم. در خصوص بورس 
نیــر ما بــه جــای این کــه اوراق چاپ 
کنیم بدهی های ســر رســید و ســود 
اوراق را بــه انــدازه ای کــه باید بدهی 
دهیــم اوراق چــاپ کنیــم. اوراق برای 
درآمد دولت چاپ نمی شــود بلکه برای 
پرداخت بدهی دولت چاپ خواهد شــد.

فیلترینگ دسترسی به کالاها را گران تر کرد!

رقم یارانه ۱۴۰۴ چقدر افزایش می یابد؟


